



Российский
центр научной
информации

ВЕСТНИК РФФИ

Гуманитарные и общественные науки

2024/1 (116)

300-ЛЕТИЮ РАН ПОСВЯЩАЕТСЯ

<i>От редколлегии</i>	9
<i>Выступление главы РАН Геннадия Красникова по случаю 300-летия Российской академии наук</i>	11

ИЗ ИСТОРИИ АКАДЕМИИ НАУК

Осипов Ю. С. О становлении и истории развития Российской академии наук	13
--	----

ФАКТЫ, ИДЕИ, ОТКРЫТИЯ: ИЗБРАННЫЕ СТАТЬИ АКАДЕМИКОВ РАН — АВТОРОВ ЖУРНАЛОВ «ВЕСТНИК РГНФ» И «ВЕСТНИК РФФИ. ГУМАНИТАРНЫЕ И ОБЩЕСТВЕННЫЕ НАУКИ»

ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ

Фурсенко А. А. О работе петербургских гуманитарных учреждений РАН	35
Шведова Н. Ю. Русский семантический словарь: опыт описания лексики как системы	39
Зализняк А. А., Янин В. Л. Новгородская псалтырь начала XI в. — древнейшая книга Руси (Новгород, 2000 г.)	47
Покровский Н. Н. Крестьянские богословы России (XVII–XX вв.)	57
Бухарин М. Д. Русские Туркестанские экспедиции 1909–1910 и 1914–1915 годов: итоги и перспективы изучения архивных материалов	69
Деревянко А. П., Козликин М. Б., Шуньков М. В. Развитие культуры денисовского человека на Алтае	83
Мартынова М. Ю., Тишков В. А. Наука о народах и национальная политика государства в эпоху СССР	93

ОБЩЕСТВЕННЫЕ НАУКИ

Коптюг В. А. Что происходит с российской наукой?	111
Кудрявцев В. Н. Юридическая конфликтология	121

Заславская Т.И. Постсоциалистический трансформационный процесс в России	128
Ушаков Д.В. Социальный и эмоциональный интеллект: теоретические подходы и методы измерения	144
Лекторский В.А. — В.С. Стёпин. Теоретическое знание. М.: Прогресс-Традиция, 2000. — 744 с.	153

ЕСТЬ ЛИ БУДУЩЕЕ У АКАДЕМИЧЕСКОЙ НАУКИ?

Алфёров Ж.И. У нас есть будущее	157
---	-----

CONTENTS

DEDICATED TO THE 300TH ANNIVERSARY OF THE RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES

<i>By editorial board</i>	9
<i>Speech of Gennadiy Krasnikov, the RAS President, dedicated to the 300th anniversary of the Russian Academy of Sciences</i>	11

HISTORY OF THE ACADEMY OF SCIENCES

Osipov Yu. S. Development and History of the Russian Academy of Sciences.....	13
---	----

FACTS, IDEAS, DISCOVERIES: SELECTED WORKS BY MEMBERS OF THE RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES AND AUTHORS OF THE RUSSIAN HUMANITARIAN SCIENTIFIC FOUNDATION BULLETIN AND RUSSIAN FOUNDATION FOR BASIC RESEARCH BULLETIN: HUMANITIES AND SOCIAL SCIENCES

HUMANITIES

Fursenko A.A. St. Petersburg Humanitarian Institutions of the Russian Academy of Sciences	35
Shvedova N. Yu. Russian Semantic Dictionary: Lexicon as a System	39
Zaliznyak A.A., Yanin V.L. Novgorod Psalter of Early 11 th Century: Earliest Russian Book (Novgorod, 2000)	47
Pokrovsky N.N. Peasant Theologians in Russia (17 th –20 th centuries)	57
Bukharin M.D. Russian Turkestan Expeditions in 1909–1910 and 1914–1915: Findings and Prospects of the Study of Archives	69
Derevyanko A.P., Kozlikin M.B., Shunkov M.V. Development of Denisovan Culture in Altai	83
Martynova M. Yu., Tishkov V.A. Peoples Studies and National Policy in the Soviet Era	93

SOCIAL SCIENCES

Koptyug V.A. Current Status of Russian Science	111
--	-----

Kudryavtsev V.N. Legal Conflict Studies	121
Zaslavskaya T.I. Post-Socialist Transformation in Russia	128
Ushakov D.V. Social and Emotional Intelligence: Theoretical Approaches and Methods of Measurement	144
Lektorsky V.A. — Styopin V.S. Theoretical Knowledge. Moscow: Progres-Traditsiya, 2000. – 744 p.	153

IS THERE A FUTURE FOR ACADEMIC SCIENCE?

Alfyorov Zh.I. There is a Future	157
--	-----